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	Timecode


	Footage

	Voiceover


	10:00:10
	Lift-off of ERS 1, July 7th 1991, Kourou, French Guiana;

GFX ERS-1
	Kourou, July 7th,1991.
On top of its Ariane launcher -  ERS1 -  the first European Remote Sensing Satellite.
Its radar technology will give the European Space Agency the means to offer a permanent, all-over vision of our planet - regardless of cloud cover.

	10:00:34
	GFX ERS results

	The advantage of high altitude for understanding our planet and its changes became rapidly obvious.

	10:00:41
	GVs Envisat in cleanroom;

GFX Envisat
	In 2002 ESA launched the largest environmental satellite ever built. Envisat was able continuously to observe and monitor the Earth's atmosphere, land masses, oceans and ice caps.

	10:00:56
	GFX Envisat results

	Such a wealth of data, combined with long periods of observation, has meant that theories such as global warming or ice-melting can now be confirmed factually.

	10:01:07
	GVs sea ice;

GFX SMOS results


	Observations of the extent of decline in arctic sea-ice, made by spaceborne radiometers, have provided definitive evidence of ongoing change at the poles.

	10:01:18
	Envisat images of glaciers;

GFX changes in ice thickness;

GFX glacial retreat
	And exhaustive analysis of satellite imagery of glaciers worldwide has documented a pattern of systematic retreat.

	10:01:28
	GVs oceans;

GFX sea level change from altimetry;

GFX sea level change
	Uninterrupted measurements of the ocean surface, made by radar altimeters, have detected a global average sea-level rise of some 3 to 4 millimetres per year.

	10:01:41
	GFX methane sources;

GFX Earth Explorer satellites
	This knowledge prompted the idea of providing a “health bulletin” of the planet. In parallel, the decision was made to have dedicated satellites which go deeper into every field of observation... 

	10:01:53
	GFX / onboard camera launch and deployment of Sentinel-1A;

GFX Sentinel-1
	alongside an operational system of global monitoring for environment and security

	10:02:01
	GFX satellite monitoring over the years;

GFX Sentinel-1 data

	Today, we have 30 years worth of such data. 
It’s the combination of this expertise and the almost daily flow of information that give the best picture of what’s going on. Measurements from land, ocean and the atmosphere, together with other independent observations, provide the evidence for climate change - giving an overall picture of a complex, interlinked climate system.

	10:02:29
	GFX Essential Climate Variables

	Scientists have compiled a list of 50 Essential Climate Variables - key components that need to be measured in order to monitor different aspects of climate change, its magnitude and worldwide impact.

They will put objective information at the disposal of policy makers and citizens.

	10:02:50
	GVs ESA Council Meeting at Ministerial Level, Luxemburg, December 2nd 2014;

GFX various satellite data
	This is what ESA wants to achieve with its Climate Change Initiative Programme - providing the required resolution and accuracy and merging data sets from different missions and sensors into one continuous series of data.

	10:03:06
	GFX soil moisture data over time;

GVs Earth from space
	It’s vital that we continue to make these measurements into the future. The longer the time period, the greater their value becomes to climate science and the world. 

Space is undoubtedly one of the best tools we can use to look after the Earth.

	10:03:31
	A-Roll ends
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B-Roll
Duration: 10mins 26secs

	10:03:31
	Archive footage: ERS

4:3 pillarboxed

	10:04:29
	ERS results

	10:05:31
	Archive footage: Envisat

4:3 pillarboxed

	10:06:27
	Envisat results

	10:07:06
	The Earth Explorers Programme

GVs Swarm in cleanroom


	10:07:41
	The Earth Explorers Programme

Animations: Swarm

	10:08:25
	The Earth Explorers Programme

Animations: SMOS

	10:09:23
	The Earth Explorers Programme

Animations: Cryosat

	10:10:20
	The Earth Explorers Programme

Animations: GOCE

	10:11:14
	The Copernicus Programme

Timelapse: Sentinel-1A in cleanroom

	10:11:40
	The Copernicus Programme

Animations: Sentinel-1

	10:13:07
	The Copernicus Programme

Animation: Sentinel-2

	10:13:26
	The Copernicus Programme

Animation: Sentinel-3

	10:13:58
	B-Roll ends
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Duration: 3’31”




	Timecode


	Footage


	Voiceover



	10:00:00
	Lift-off of ERS 1 
	Kourou 7 Juillet 91

Ariane lance ERS1 le premier satellite européen de télédétection.
Sa technologie radar permet à l’Agence Spatiale Européenne d’offrir une vision permanente et complète de la terre, quelle que soit la couverture nuageuse..

	
	
	

	
	TOPEX Poseidon / Jason


	L’avantage de prendre de la hauteur devient très vite une évidence pour comprendre notre planète et ses changements

	
	
	

	
	Envisat 
	En 2002 l’ESA lance le plus grand satellite pour l’environnement jamais construit. ENVISAT est capable d’observer sans interruption l’atmosphère terrestres, les sols, les océans,  les glaces. 

	
	Global warming graphics


	Une telle richesse de données, combinée à de longues périodes d’observation, a permis que les théories sur le réchauffement global ou la fonte des glaces soient  confirmées par les faits.

	
	ICE 
	Les observations de l’étendue de la diminution des calottes glaciaires, faites par des radiomètres spatiaux, ont fourni la preuve définitive des changement en cours sur les pôles..

	
	Glacier
	Et l’analyse exhaustive de l’imagerie satellitaire des glaciers  a mis en évidence leur recul  systématique. 

	
	Oceans
	Les mesures ininterrompues de la surface des océans par des altimètres radar ont détecté une montée moyenne globale de 3 à 4 millimètres du niveau des mers par an.

	
	
	Ces connaissances ont inspiré l’idée d’avoir un “bulletin de santé” de la planète. Et il a été décidé d’avoir des satellites dédiés, pour aller plus loin dans chaque domaine d’observation, aux côtés d’un système opérationnel de surveillance globale pour l’environnement et la sécurité.

	
	
	 

	
	
	

	
	
	

	
	Different scenes over the 30 years


	Désormais nous avons 30 ans de données.

C’est la combinaison de cette expertise et du flot presque  quotidien d’information qui donne la meilleure image de la situation..
Des mesures des terres, des océans et de l’atmosphère, mises avec d’autres observations indépendantes, apportent les preuves des changements du climat et donnent une vision d’ensemble d’un système climatique complexe et interconnecté. 

	
	Images from Earth / graphics /data analysis


	Les scientifiques ont établi une liste de 50 variables essentielles du climat, des éléments clefs qu’il faut mesurer afin de surveiller les différents aspects du changement climatique, son amplitude et son impact mondial. Des informations objectives à la disposition des décideurs politiques et des citoyens.


	
	“ESA” images 
	C’est ce que l’ESA entend accomplir avec son programme « Initiative changement climatique » apportant la résolution et la précision nécessaires en mettant ensemble, dans une seule série de données, les mesures des différentes missions ou  instruments  .



	
	Nice Earth views
	Il est vital de continuer à faire ces mesures car la durée de la période d’observation conforte la valeur des données  pour la science du climat.

L’espace est, sans aucun doute, l’un des meilleurs outils pour préserver la Terre.

	
	FIN
	


